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کــوتــــاه

  آرمان ملی: مقام معظم رهبری 
همزمان با روز درختکاری صبح 
کاشتند.  نهال  اصله  سه  دیروز 
حضرت آیت ا... خامنه ای پس از 
کاشت نهال ها در سخنانی درباره 
علت کاشت سه نهال به شعار امسالِ 
روز درختکاری با عنوان »هر ایرانی 
سه نهال«، اشاره کردند و گفتند: 
اگر بر اساس شعار انتخاب شده، هر 
ایرانی سه نهال بکارد، برنامه دولت 
برای کاشت یک میلیارد نهال، از 
سال ۱۴۰۲ و در طول چهار سال 
محقق خواهد شد. ایشان به اهمیت 
موضوع نهال کاری در حفظ محیط 
زیست اشاره کردند و با تاکید بر 
اینکه با کمک مردم امکان تحقق 
کاشت یک میلیارد نهال وجود 
دارد، افزودند: توصیه متخصصان 
و کارشناسان این است که علاوه 
بر کاشت درخت های میوه دار باید 
درختان جنگلی و درختانی که 

چوب  آنها دارای اهمیت است نیز 
کاشته شوند زیرا تجارت چوب 
در اقتصاد کشور تاثیر بسزایی 
دارد. ایشان خاطرنشان کردند: 
محصولی،  تک  اقتصاد  نتیجه 
وضعیت کنونی کشور است که 
ارزش پول ملی  در زمینه های 
و تورم و گرانی دارای مشکلات 
است. مقام معظم رهبری با اشاره 
حل  برای  مسئولان  تلاش  به 

مشکلات، گفتند: مسئولین باید 
از همه راه های ممکن اقتصادی 
استفاده کنند تا بتوانند برای حل 
مشکلات مردم به راه حل درستی 
برسند. حضرت آیت ا... خامنه ای، 
تصریح به حفظ محیط زیست را 
یکی از امتیازات برجسته قانون 
اساسی کشور برشمردند و تاکید 
کردند: هیچ کس نباید این قانون 
را نقض کند. مقام معظم رهبری 

در پایان سخنان خود به موضوع 
»مسمومیت دانش آموزان« نیز 
اشاره کردند و با تاکید بر اینکه 
مسئولان و دستگاه های اطلاعاتی 
و انتظامی باید با جدیت آن را دنبال 
یک  موضوع  این  گفتند:  کنند 
جنایت بزرگ و غیرقابل اغماض 
است و اگر کسانی در این ماجرا 
دست داشته باشند، باید عوامل 
و مسببین آن به اشد مجازات 
برسند. حضرت آیت ا... خامنه ای 
درحقِ  جنایت  را  موضوع  این 
معصوم ترین عناصر جامعه یعنی 
کودکان و همچنین موجب ناامنی 
روانی جامعه و نگرانی خانواده ها 
دانستند و خاطرنشان کردند: همه 
بدانند اگر کسانی به عنوان عوامل 
این جنایت شناسایی و محکوم 
شوند، هیچ عفوی درمورد آنها 
نخواهد بود زیرا باید به اشد مجازات 

برسند تا مایه عبرت دیگران شود.

یــادداشـــت
گزارش گروسی و احتمال صدور بیانیه 

       عبدالرضا فرجی راد
 تحلیلگر مسائل بین الملل

مقام معظم رهبری در روز درختکاری موضوع مسمومیت دانش آموزان رایک جنایت بزرگ و غیر قابل اغماض دانستند   

اشد مجازات برای مسببان و عاملان
  نتیجه اقتصاد تک محصولی، وضعیت کنونی کشور است که در زمینه های ارزش پول ملی و تورم و گرانی 

دارای مشکلات است

 گفت وگوی رئیسی با پوتین 
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور جزئیاتی 
از گفت وگوی تلفنی سید ابراهیم رئیسی و 
ولادیمیر پوتین را بیان کرد.  محمد جمشیدی 
در توییتر نوشت :در تماس تلفنی آقای پوتین 
با آیت الله رئیسی ابتکارهای توسعه ترانزیت 
بررسی شد. همگرایی اوراسیایی مرحله دوم 
سیاست همسایگی رئیس جمهور است که 
از ابتکار کمربند-راه چین تا کریدور شمال-

جنوب با روسیه را شامل می شود. هدف افزایش 
رشد اقتصادی کشور و تقویت جایگاه ایران در 

ژئواکونومی جهانی است.

 توجه شورای نگهبان 
بر اصل 50 قانون اساسی

سخنگوی شورای نگهبان گفت که این شورا 
در بررسی مصوبات مجلس بر اصل ۵۰ قانون 
اساسی که مورد تاکید رهبری است توجه داشته 
و خواهد داشت. هادی طحان نظیف در توییتر 
نوشت: » اصل۵۰  قانون اساسی همان اصل 
برجسته ای است که امروز مورد اشاره مقام معظم 
رهبری قرار گرفت. اصلی که حفاظت از محیط 
زیست را وظیفه همگانی دانسته و هر فعالیت 
منجر به آلودگی یا تخریب غیرقابل جبران آن 
را ممنوع کرده است. شورای نگهبان در بررسی 
مصوبات مجلس بر این اصل توجه داشته و 

خواهد داشت.«

 دیدار معاون رئیس جمهور 
با وزیر قطری

معاون اجرایی رئیس جمهور ایران با وزیر 
خارجه قطر دیدار و گفت وگو کرد. خبرگزاری 
محسن  که  کرد  اعلام  قطر)قنا(  رسمی 
منصوری، معاون اجرایی رئیس جمهور ایران 
دیروز)دوشنبه( با محمد بن عبدالرحمن آل 
ثانی، وزیر خارجه قطر دیدار و رایزنی کرد. 
محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، وزیر خارجه قطر 
پیش از این در گفت وگو با شبکه الجزیره تاکید 
کرد که در رایزنی هایم با آنتونی بلینکن، وزیر 
خارجه آمریکا درخصوص پرونده هسته ای ایران 
و دیدارهای اخیرم با حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران گفت وگو کردم. وی همچنین 
گفت که اوضاع مذاکرات هسته ای ایران پیچیده 
شده است اما تلاش های دیپلماتیک در این راستا 

باید ادامه یابد.

واکنش چین به بیانیه مشترک 
ایران و آژانس

وزارت خارجه چین در واکنش به بیانیه 
مشترک ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
تاکید کرد که معتقدیم پایبندی کامل و موثر، 
تنها راه صحیح پیشبرد مساله هسته ای ایران 
است. در این بیانیه آمده است: تعاملات بین 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران با روحیه 
همکاری و با رعایت کامل صلاحیت های آژانس 
و حقوق و تعهدات جمهوری اسلامی ایران بر 
اساس موافقتنامه های جامع پادمانی صورت 
خواهد پذیرفت. در خصوص مسائل پادمانی 
باقی مانده مربوط به سه مکان، ایران آمادگی 
خود را برای ادامه همکاری و ارائه اطلاعات و 
دسترسی بیشتر به منظور رسیدگی به مسائل 
پادمانی باقی مانده اعلام کرد. ایران به صورت 
داوطلبانه به آژانس اجازه می دهد تا چنانچه 
مقتضی باشد فعالیت های راستی آزمایی و 
نظارت بیشتر را اجرا کند. روش اجرای آن طی 
یک نشست فنی که به زودی در تهران برگزار 
می شود، میان دو طرف مورد توافق قرار خواهد 

گرفت.«

انتقال حدود ۱000 زندانی 
خارجی به کشورهای خود

وزارت  محکومان  انتقال  کمیته  رئیس 
دادگستری گفت: با انتقال زندانیان به کشورهای 
متبوع خود، هزاران نفر از خانواده زندانیان 
را خوشحال خواهیم کرد. عسکر جلالیان با 
اشاره به انتقال قریب الوقوع حدود ۱۰۰۰ نفر 
از اتباع خارجی محبوس در زندان های ایران 
به کشورهای متبوع خود تا پایان سال ۱۴۰۱ 
گفت: تلاش داریم تعداد محدود هموطنانمان 
که در سایر کشورها محکوم به حبس و در حال 
گذران دوران محکومیت خود هستند را به ایران 
منتقل نماییم. جلالیان گفت: محکومان خارجی 
که قرار است به کشورهای متبوع خود منتقل 
شوند عمدتا به جرم مواد مخدر در حبس به 
سر می برند و فاقد شاکی خصوصی اند، این افراد 
به اتباع کشورمان بدهی مالی ندارند و شامل 

محکومان به اعدام و یا قصاص نیستند.

سفر دبیرکل سازمان همکاری 
شانگهای به ایران

»ژانگ مینگ« دبیرکل سازمان همکاری 
شانگهای، به ایران سفر کرده است . دبیرکل 
سازمان همکاری شانگهای در سفر به تهران 
قرار است با تعدادی از مقامات جمهوری 
اسلامی ایران دیدار کند . دیدار او با وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران عصر 
دیروز برگزار شد . در حال حاضر مراحل اداری 
عضویت دائم ایران در سازمان شانگهای در 
حال طی شدن است .  سازمان همکاری 
شانگهای سازمانی میان  دولتی است که برای 
همکاری های چندجانبه امنیتی، اقتصادی و 

فرهنگی تشکیل شده است. 

اعطای دسترسی به افراد در 
مراکز هسته ای صحت ندارد

  سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
برخی ادعاها مبنی بر دسترسی به 
افراد در جریان سفر رافائل گروسی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به تهران را رد کرد.  بهروز 
کمالوندی در مورد برخی ادعاها 
پیرامون اعطای دسترسی به افراد 
در گفت وگوهای ایران و آژانس 
گفت: در طول دو روزی که آقای 
گروسی و هیات همراه در ایران 
بودند هیچ گاه بحث دسترسی 
به افراد مطرح نشد و هیچ متنی 
هم حاکی از این موضوع نوشته 
نشده است. وی ادامه داد: البته 
درخواستی  چنین  اگر  حتی 
مطرح می شد به طور قطع ما با 
آن مخالفت می کردیم. سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی در مورد نصب 
دوربین های جدید در تاسیسات 
هسته ای نیز تاکید کرد که در مورد 
نصب دوربین ها صحبت یا توافقی 

صورت نگرفته است. 

ویـــــــژه
 رئیس قوه قضائیه:

 عوامل مسمومیت دانش آموزان
 مفسد فی الارض هستند

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه  در دیدار اقشار مختلف مردم 
اصفهان با اشاره به نگرانی خانواده ها از سلامت دانش آموزان، 
اظهار کرد: سلامت جان و روان دانش آموزان برای ما فوق العاده 
حائز اهمیت است. در اینکه به نظر می رسد این اتفاقات کار 
سازمان یافته و کاری است که دشمن یا ایجاد کرده و یا در 
حال سوءاستفاده یا نهایت بهره برداری از آن است، شکی 
نیست. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به 
حرف ها و موضع گیری های دشمنان شناخته شده جمهوری 
اسلامی در این مدت و به خصوص ماه اخیر، گفت: برخی افراد 
در داخل کشور هم همان خط التهاب را دنبال کرده و ایجاد 
ترس و دلهره را بیشتر می کنند، اما نهایت تلاش خود را به کار 
می گیریم تا علت و عوامل اصلی را شناسایی و با آنها برخورد 
کنیم و امیدواریم هرچه زودتر به جمع بندی برسیم. وی با بیان 
اینکه هفته ای نیست که گزارش های این موضوع جمع آوری و 
تحلیل نشود، افزود: از همه صاحب نظران سلامت، اطلاعات و 
امنیت کمک گرفته و از بهترین آزمایشگاه ها و تست هایی که 
گرفته شده و مواردی که بررسی شده استفاده خواهیم کرد. در 
مجموع اقدام جدی همه جانبه در حال انجام است و امیدواریم 
هرچه زودتر به جمع بندی برسیم و عامل یا عوامل اصلی 
شناخته شوند. رئیس دستگاه قضا با تأکید بر اینکه این اقدام 
از مصداق های اصلی افساد فی الارض است، بیان کرد: چنانچه 
عوامل این جریان شناخته شود بدون تردید طبق تعریف 
قانون جزو مفسد فی الارض هستند و اگر این عوامل شناسایی 
و دستگیر شوند قوه قضائیه به صورت کاملًا ویژه و خارج از 
وقت به آن رسیدگی می کند و عناصری که دخیل هستند 
به اشد مجازات خواهند رسید. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: بر 
اساس قانون با مباشر، شریک، مسبب و  ... هرکسی به نحوی 
از انحا در این مورد دخیل باشد به صورت قاطع برخورد خواهد 
شد و هیچ اغماضی نخواهد شد. وی همچنین به کسانی که 
همراه با دشمن التهاب آفرینی و دروغ پراکنی می کنند هشدار 
داد و گفت: در هر استانی حداقل یک شعبه در مرکز استان به 
صورت اختصاصی کسانی که دروغ، شایعه و التهاب آفرینی 
می کنند را احضار می کند. از دو حالت خارج نیست، این افراد 
یا همراه با دشمن هستند و با سوءنیت دست به این اقدامات 
می زنند و یا غفلت کرده و سوءنیت ندارند، اما باز هم به جهت 
اهمیت مطلب نمی شود از غفلت آنها گذشت و حتماً برخورد 
خواهد شد. اما اگر بعد از این برخورد دوباره دروغ و مطلب 
بدون استناد منتشر کنند و بر این اضطراب و دلهره بیفزایند 

نمی شود از آن گذشت. 

»آرمان ملی« تداوم مسمومیت ها در شهرهای مختلف و واکنش ها را بررسی می کند

جامعه نگران، پیگیری مجدانه مسئولان را می طلبد 
   با دستور رئیس جمهور انجام شد؛         تشکیل کارگروه بررسی اتفاقات اخیر در برخی مدارس 

    رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی:علت برخی بدحالی ها، »ماجراجویی و بازیگوشی« خود دانش آموزان است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

یک تروریسم بی سابقه علیه دولت و نظام در جریان است

همکاری فراتر از قانون با آژانس 
نخواهیم داشت

جنگ نرم به جمهوری 
اسلامی تحمیل شده است

  عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی گفت: هیچگونه 
همکاری فراتر از قانون مجلس 
و پادمان با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نخواهیم داشت و 
همکاری ها در چارچوب قانون 
خواهد بود. حجت الاسلام علیرضا 
سلیمی در گفت وگو با خبرنگار 
پارلمانی ایرنا با اشاره به سفر 
اخیر مدیرکل آژانس بین المللی 
گفت:  تهران  به  اتمی  انرژی 
همکاری ما با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در چارچوب قانون 
مجلس و در چارچوب پادمان 
خواهد بود. وی اظهار داشت: 
مصوبه مجلس به همکار با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی تاکید 
دارد و آن را ملاک عمل می داند 
اما ترتیباتی مشخص کرده است 
طرف های  بدعهدی  مقابل  تا 
غربی و آژانس را بگیرد. سلیمی 
و  آژانس  کرد:  خاطرنشان 
کشورهای غربی باید بدانند که 
هرگونه توقع آن ها برای همکاری 
فراتر از پادمان و فراتر از قانون از 
سوی جمهوری اسلامی ایران 

برآورده نخواهد شد. 

  معاون منابع انسانی و امور 
گفت:  قضائیه  قوه  فرهنگی 
به جمهوری  جنگ کنونی که 
جنگ  شده،  تحمیل  اسلامی 
نرم بوده و نیازمند مقابله مؤثر از 
سوی مطالبه گران، رصد، پایش 
مربوطه  نهادهای  ارزیابی  و 
است. محمدباقر الفت  با بیان 
اینکه سه نوع پرونده مطالبات، 
خانوادگی و کیفری، نظیرِ توهین و 
زیرمجموعه جرائم اخلاقی، حجم 
بیشتر رسیدگی های دادگستری 
را تشکیل می دهند، افزود: افول 
فرهنگ و فاصله مردم از اصول 
ملی و مذهبی بیانگر تزلزل در 
بنیان فرهنگی است و دستگاه ها 
باید  فرهنگی  امور  متولیان  و 
به صورت هدفمند و با برنامه ریزی 
آخرت  نظیر  عقیدتی  الزامات 
. را که  . اندیشی، خداترسی و .
حاصلی جز اجرای نظم را در 

برندارد، ترویج کنند. 

غربی ها همچنان که می گفتند ما پرونده برجام را کنار 
گذاشته ایم یک جمله دومی هم داشتند و آن جمله دوم این بود 
که ما بر روابط نظامی ایران و روسیه تمرکز می کنیم . قبل از آن 
می گفتند که ما بر مسائل داخلی ایران تمرکز می کنیم. یعنی 
پس از اینکه تحولات داخلی ایران فروکش کرد و تعدادی هم 
زندانی آزاد شدند اینها از مسائل داخلی ایران بر روی روابط ایران 
و روسیه و پهپادها شیفت کردند. حال این سفر آقای گروسی که 
به تهران آمده  و گزارش وی به شورای حکام مهم است که چه 
برداشتی دارد و تصمیم شورای حکام مبنی بر اینکه چه کاری 
را انجام دهد. آیا بیانیه دهد ، ندهد یا ... اگر بر اساس این نقشه 
راهی که توافق شده بر اساس بیانیه مشترک کارشناس های 
آژانس به تهران بیایند و کار خود ر ا شروع کنند  و روی آن سه 
سایت هم آژانس پاسخ ایران را بپذیرد و تا حدودی قانع شود 
بازهم خواهید دید که مساله روابط نظامی میان ایران و روسیه  
وجود خواهد داشت. لذا می خواهم بگویم که  اینها کار آژانس را 
پیش بردند به خاطر اینکه کار آژانس از قبل برنامه ریزی شده  و 
کارشناسان آژانس از جمله آقای آپارو، معاون پادمانی گروسی 
به تهران آمدند و مذاکراتی صورت گرفت و توافقات اولیه حاصل 
شد. لذا آقای گروسی نیز به تهران آمد که توافق را نهایی کند  و 
بیانیه مشترک داده شود . لذا به نظر می رسد که این سفر نسبتا 
مفید بود. اما باید صبر کنیم و ببینیم بر خلاف این مصاحبه ها 
که مقداری تناقض دارد در وین و تهران گزارش آقای گروسی 
چگونه خواهد بود و نتیجه این گزارش چه چیزی را از شورای 
حکام بیرون می دهد . سپس آن زمان می توان تجزیه و تحلیل 
نهایی در مورد این سفر و ابعاد و دستاوردهای نهایی آن داشت. 
سپس باید نقشه راهی که توافق کردند پیاده شود و بعد که همه 
اینها انجام شد غربی ها  روی مساله روسیه تمرکز دارند. اولویت 
اول آنها یک زمانی آژانس بود و پرونده که بسته می شد قبلا هم 
به خاطر این پرونده مذاکرات متوقف بود اما امروز دیگر اولویت 
آنها آژانس نیست و مساله ارتباط با روسیه خواهد بود. البته این 
گزاره هم در قبال آژانس و گزارش گروسی مطرح می شود که  
شاید گروسی بخواهد مثل دور قبلی که برای مذاکره و توافق به 
تهران آمد و اما در برگشت به وین و در گزارشی که به شورای 
حکام ارائه کرد موضوعی ضد ایرانی پیاده کرد و همان مساله 
منجر به صدور قطعنامه علیه ایران شد این بار نیز بخواهد چنان 
گزارشی  را به شورای حکام ارائه دهد. بر این اساس تا چند روز 
پیش تصور می شد که بر روی همان نشست خبری که گروسی 
در وین برگزار شد را وزن و ترتیب بدهد و به عنوان گزارش به 
شورای حکام ارائه دهد. اما بعد از جلسه شورای عالی امنیت ملی 
و مصاحبه آقای کمالوندی باید مقداری صبر کنیم و ببینیم که 
آقای گروسی همان گفته هایی که در وین داشت را جمع و جور 
کرده و به آژانس  و شورای حکام ارائه می دهد یا خیر. لذا اگر 
مقداری با احتیاط اظهار نظر می شود به همین دلیل است. اگر 
نه گفته می شد که گروسی همان صحبت های وین را با تغییرات 
و جزئیاتی به شورای حکام ارائه خواهد کرد. شورای حکام نیز 
به جای صدور قطعنامه احتمالا بیانیه ای صادر می کند و اظهار 
امیدواری می کند که همکاری ایران و آژانس ادامه پیدا کند.  
البته اکنون نیز این اعتقاد نیز وجود ندارد که قطعنامه به طور 
قطعی  صادر شود اما خب شانس صدور بیانیه و صحبت دو پهلو 

در بیانیه بیشتر شده است. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: مسمومیت 
دانش آموزان در مدارس شهرهای مختلف 
امروز مهم ترین خبر و مساله ای است که ارکان 
مختلف حاکمیت و جامعه را درگیر خود کرده 
و به اذعان بسیاری اگر رسیدگی و چاره اندیشی 
موثر و فوری در این خصوص صورت نپذیرد 
شاید این مهم از مساله به بحرانی تبدیل شود 
که در ادامه هزینه هایی را نیز بر جامعه تحمیل 
کند. این در حالی است که دیگر کمتر شهری 
است که با این پدیده مواجه  نشده  و خبرها 
از شهرهای مختلف از مسمومیت چند ده 
نفری یا چند صد نفری دانش آموزان حکایت 
دارد. چنانکه معاون درمان دانشگاه علوم 
پزشکی آبادان از بستری شدن ۱۲ دانش آموز 
آبادانی در پی مسمومیت خبر داده و مدیر 
روابط عمومی اداره کل آموزش و پرورش 
ایلام نیز بیان کرده که  ۱۰ دانش آموز دختر 
شهرستان ایوان با علایم شبیه مسمومیت به 
مراکز درمانی مراجعه کردند. معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی اهواز نیز از افزایش 
تعداد دانش آموزانی که روز گذشته در استان 
خوزستان دچار مسمومیت شده اند، به ۷۰۰ نفر 
خبر داده و گفته ۵۰۰ نفر از این بیماران درمان 
و از بیمارستان ها ترخیص شده اند و ۲۰۰ نفر 
همچنان تحت نظر هستند. این در حالی است 
که تداوم موج مسمومیت سریالی دانش آموزان 
که چندین ماه پیش از قم شروع شده و به 
بروجرد و تهران رسیده بود حالا به شهر های 
بیشتری در سراسر کشور گسترش پیدا کرده 
است.  ۱۰۰ دانش آموز در مشهد و نیشابور، 
۴9 نفر در همدان و ملایر،  ۱۷دانش آموز 
دختر یکی از مدارس آبیک، 36دانش آموز 
در اسفراین و همچنین شهرهای گلستان ، 
شیراز، تبریز، اصفهان ، زنجان، یزد ، کاشان ، 
بندرعباس و قزوین نیز دیگر شهرهایی بودند 
که تعدادی از دانش آموزان در آنها مسموم و 
بستری شده اند.  اما مساله  اصلی اینجاست 
که علت و منشأ این مسمومیت ها چیست و 
با مسببین آن برخوردهای لازم صورت گیرد 
که البته روز گذشته به دستور رئیس جمهور 
کارگروه تحقیق، بررسی و ارزیابی وقایع مربوط 
به سلامت دانش آموزان تشکیل شده که در 
این کارگروه علاوه بر دستگاه های امنیتی 
و انتظامی برای شناسایی عوامل احتمالی، 
وزارتخانه بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
و آزمایشگاه های تخصصی منتخب کشور 
عضویت دارند و مأمور بررسی دقیق موضوع 
شده اند. مساله مهم اینجاست که امروز وقت 
کوچک شمردن یا توجه نکردن به این موضوع 
نیست که مثلا آن را ناشی از استرس ناشی از 
ترس و... دانست یا حتی از آن استفاده جریانی 
و جناحی کرد و آنطور که یکی از نمایندگان 

مجلس گفته اصلاح طلبان را عامل این مساله 
قلمداد کرد. قدر مسلم همانطور که مقام معظم 
رهبری نیز تاکید داشته اند »این مساله غیر 
قابل اغماض است« لذا به نظر می رسد که 
باید از هرگونه سطحی نگری و تقلیل موضوع 
پرهیز کرد و با درایت و تدبیر این موضوع که 
نگرانی هایی را نیز در جامعه به وجود آورده را 

حل وفصل کنند. 
 جو روانی بوده و اتفاقی نیفتاده 

از ادامه دار شدن مسمومیت های  پس 
سریال دانش آموزان در شهرهای مختلف 
رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی 
نیز به این مساله واکنش نشان داد. در مطلب 
منتشر شده در این رسانه آمده است:  طی چند 
هفته گذشته و به ویژه چند روز اخیر موضوع 
بدحالی برخی دانش آموزان دختر در تعدادی 
مدارس کشور به یکی از موضوعات پرتکرار 
در رسانه ها تبدیل شد و به دلیل حساسیت 
موضوع، رئیس جمهور محترم با ورود به این 
مسئله، وزارت کشور را مسئول رسیدگی به 
این پرونده کرد. گرچه سرنخ هایی در این رابطه 
به دست آمده، اما هنوز نمی توان درباره ریشه 
اصلی بروز این اتفاق، اظهارنظر قطعی کرد. 
با این حال؛ واکاوی ابعاد موضوع چند نکته 
اساسی را به دست می دهد:  در برخی موارد، 
علائم مشاهده شده مشترک نبوده که می تواند 
نشانه ای از غیر همسان بودن ریشه رخداد در 
مناطق مختلف باشد. در بخش دیگری از این 
مطلب آمده است: عامل بروز اتفاق در برخی 
موارد هم خودِ دانش آموزان بوده اند که از سر 
بازیگوشی دست به چنین اقداماتی زده اند. از 
این نوع اقدامات در گذشته به کرات از سوی 
دانش آموزان و در مدارس مختلف با هدف 
ماجراجویی و شیطنت های دوران نوجوانی 
انجام شده، اما بازتاب زیادی نداشته است.  در 
بیشتر موارد اعلام شده نیز، پس از بررسی های 
دقیق مشخص شده که اساسا اتفاقی رقم 
نخورده و جو روانی شدید منجر به ترس و 
واهمه دانش آموزان، اولیاء مدرسه و خانواده ها 

شده است. 
 واکنش بهارستان 

مساله مسمومیت  دانش آموزان که چند 
هفته است که دیگر از یک مدرسه و یک 
شهرفراتر رفته بسیاری را بر این داشته که 
ببینند مجلس چگونه عملکرد و رویکردی در 
خصوص این اتفاق دارد.  البته تا پیش از این 
نیز جلساتی با حضور وزرای آموزش و پرورش 
و اطلاعات در مجلس برگزار شده، اما به اذعان 
برخی نمایندگان؛ مجلس آنطور که باید به 
این موضوع ورود و پیگیری نکرده و در این اثنا 
شاید مساله بررسی لایحه بودجه از اهمیت 
بیشتری برخوردار بوده باشد. چه اینکه محمود 

عباس زاده مشکینی در خصوص عملکرد 
مجلس در حوزه مسمومیت دانش آموزان  
اظهار کرد: من از عملکرد مجلس در این 
خصوص راضی نیستم.  علی اصغر عنابستانی  
دیگر نماینده مجلس نیز بیان کرد: رئیس 
مجلس باید جلسات وزارتی خود را بگذارد و 
دستگاه های اجرایی را مجاب به انجام اقدامات 
در مورد این موضوع بکند و به نمایندگان 
ملت گزارش ارائه دهد، من فکر می   کنم از این 
جهت عملکرد رئیس و هیات رئیسه مجلس 
اصلا پذیرفتنی نیست. معین الدین سعیدی، 
نماینده چابهار نیز در تذکری اظهار کرد: 
مجلس به موضوع مسمومیت دانش آموزان 
ورود داشته است اما متناسب با حجم فاجعه 
نبوده است. انتظار می رود جلسه علنی تشکیل 
شده و مسئولان پاسخ دهند. هر چند که 
در این میان زهرا شیخی، سخنگوی کمیته 
مشترک حقیقت یاب مجلس برای بررسی 
که  کرده  تاکید  دانش آموزان  مسمومیت 
مجلس این موضوع را تا حصول نتیجه و رفع 
نگرانی جامعه در تامین سلامت دانش آموزان 
دنبال می کنند.  موسی غضنفرآبادی رئیس 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس نیز اظهار 
کرده که بدیهی و روشن است که موضوع 
مسمومیت دانش آموزان در صورت اثبات، یک 
جنایت است و قطعاً باید با عاملان و مسببان آن 

به شدت برخورد شود.
 جنگ ترکیبی امروز همانند دوران 

دفاع مقدس نابرابر است
سخنگوی سپاه در مراسم اختتامیه هشتمین 
جشنواره رسانه ابوذر بیان کرد:  جنگ رسانه ای 
همانند دوران دفاع مقدس نابرابر است. امروز 
هم رسانه های ما با امپراتوری رسانه ای دشمن 
قابل مقایسه نیستند. در جریان مشکوک 
مسمومیت  دانش آموزان صرف نظر از ابعاد و 
حجم آن، یک سوال مطرح می شود که چرا 
برخی  در داخل بدشان نمی آید این اتفاقات 
گردن حکومت بیفتد لذا اصحاب رسانه باید فکر 
کنند که چرا جمعی از روشنفکران و اصحاب 
رسانه همگام با آمریکا و صهیونیست ها به 
نقاط قوت کشور حمله می کنند. سردار رمضان 
شریف گفت: باید در حوزه رسانه فکری کنیم 
چراکه برخی، ناجوانمردانه امثال ماجرای 
مسمومیت دانش آموزان را به سپاه مرتبط 
است که  این  دلیلش هم  البته  می کنند؛  
طراحی های دشمن در طول این ۴۵ سال به 
سد بزرگ و قدرتمند سپاه برخورد کرده است، 
باید از همراهان داخلی دشمن پرسید، شما که 
هستید؟ کجا را هدف گرفتید؟ تکلیف دشمن 
مشخص است، اما ناراحتی ما این است که 
آن هایی که در داخل هستند در پازل دشمن 

فعالیت می کنند.

  آرمان ملی: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
آیین اختتامیه هشتمین جشنواره رسانه ای ابوذر 
گفت: نکته اول ادای دین و احترام به شخصیت 
انقلابی و بی نظیر جهان اسلام حضرت ابوذر 
غفاری است که نماد حق گویی و راست کرداری 
است و چه انتخاب مبارکی است که اهالی رسانه 
و روزنامه نگاران تراز انقلاب اسلامی به چنین 
شخصیت بی نظیری در مرام انقلابی اقتدا کنند. 
این شخصیت بزرگ بهترین الگو برای جریان 
رسانه ای ماست با آن رابطه عمیق به پیامبر و 

امیرالمومنین در آن سال های سخت و در تبعید که 
ذره ای از ارادتش کم نشد. ما در حوزه رسانه ای در 
معرفی این شخصیت کم کار بودیم. محمدمهدی 
اسماعیلی اظهار داشت: امروز در جنگ رسانه ای 
یک جنگ بزرگ و همه جانبه و جنگ ترکیبی 
هستیم. مهم ترین نکته ای که رهبری در مراسم 
تحلیف حضرت آیت الله رئیسی در حوزه مسائل 
فرهنگی، فرمودند این بود که به بازآرایی رسانه ای 
اشاره داشتند. آن حکیم فرزانه میدان سختی را در 
پیش روی خدمتگزاران انقلاب اسلامی پیش بینی 

 کردند. ایشان پیش بینی می کردند جامعه انقلابی 
روزهای سختی را در مصاف رسانه ای با دشمن 
در پیش دارد. حالا یک تروریسم بی سابقه علیه 
دولت و نظام در جریان است. وی افزود:  یک روز 
در خیابان، یک روز در جنگ اقتصادی و امروز در 
عرصه جدید و فردا در عرصه های دیگر ما با دشمن 
یک جنگ همه جانبه داریم که از حوزه نظامی 
به حوزه روح و جان تغییر مکان پیدا کرده است. 
امروز دشمن تلاش می کند ملت ایران را نسبت 
به گذشته پشیمان و نسبت به آینده ناامید کند. 
در برابر چنین شرایطی نظام فرهنگی و رسانه 
باید مواجهه خود را در خنثی سازی این راهبرد 

قرار دهد. 


